
»شستا« بازار ارز را ملتهب كرد

اینستکس بازی اروپا ادامه دارد

واگذاري ریاست بنياد علمي اكو به ایران

بانيان طرح تازه ترافيک هم ناقد آن شدند

 سيس��تم بانك����ي   اقتصادی ۸۵ درص�د بدهي هاي 
كش�ور متعل��ق ب���ه ۱۳۰ نف����ر اس���ت .

به گزارش خبرگ��زاري فارس از ارومي��ه، محمد فاروق 
گرميان��ي در جلس��ه ب��ا فع��الان بخ��ش خصوصي و 
توليدكنندگان اروميه كه در س��الن جلس��ات سازمان 
صنعت، معدن و تجارت آذربايجان غربي برگزار ش��د، با 
اش��اره به اينكه قيمت ارز در دولت هاي مختلف پس از 
انقلاب به تدريج افزايش پيدا كرده و در دولت هاي نهم 
و دهم اين افزايش ارز و تورم به اوج خود رس��يد،  اظهار 
كرد: در دولت يازدهم هم برخلاف ادعاي كنترل تورم، 
در عمل تورم مهار نش��د بلكه روي مش��كلات سرپوش 

گذاشته شد. 

وي با بيان اينكه در همه اين مشكلات به وجود آمده براي 
كشور بخش خصوصي و فعالان اقتصادي نقش نداشتند، 
افزود: اكنون چرا بايد تاوان اين مشكلات را اين افراد بدهند 
و آنهايي كه با ايجاد صندوق هاي قرض الحسنه و موسسات 
مالي موجب سرازير شدن سرمايه مردمي به اين سمت و 

ضربه به توليد شدند جوابگوي اين مشكلات نيستند. 
وي با بيان اينكه ۸۵ درصد بدهي هاي سيس��تم بانكي 
كشور متعلق به ۱۳۰ نفر اس��ت، عنوان كرد: ۱۵ درصد 
قرض هاي فعالان اقتصادي به بانك نيز متعلق به ۹۰ هزار 
واحد توليدي كشور اس��ت و دولت براي حل مشكلات 
اقتص��ادي بايد تصميم بگي��رد ك��ه از ۱۳۰ نفر بدهكار 
بانكي يا صاحبان ۹۰ هزار واحد توليدي حمايت كند و در 
واقع دولت بايد تمام قرض هاي بانكي را از اين ۱۳۰ نفر 

دريافت و به واحدهاي توليدي ديگر تزريق كند، چراكه 
اين ۱۳۰ مقروض خون مردم را مي مكند. 

گرمياني با بيان اينكه ارائه وام هاي بانكي تنها به واحدهاي 
توليدي خاص بي عدالتي است، تصريح كرد: به طور كلي 
در ايران بانك ها نظر مثبتي براي كمك به توليد ندارند 
و شركت شستا نيز بازار ارز را ملتهب كرده است كه بايد 

جلوي اين شركت گرفته شود. 
وي با بيان اينكه در طول سال هاي گذشته دولت به جز در 
كلام هيچ كمكي به صنايع نكرده است، خاطرنشان كرد: 
هر بار مشكلي در كشور به وجود آمده از جمله حوادثي 
مانند سيل، زلزله و ساير حوادث به مردم كمك شده، اما 
هيچ گاه به واحده��اي توليدي به هنگام بروز مش��كل 

كمكي نشده است. 

سفر مش�اور دیپلماتيک    بین الملل
رئيس جمهور فرانس�ه به 
تهران در حالی انجام می شود كه او ظرف چند هفته اخير 
برای دومين بار است كه به ایران می آید، ولی این سفر در 
شرایطی صورت می گيرد كه ایران ۱۶تير، ورود به گام دوم 
توقف برخی تعهدات برجامی را رس�ماً اع�ام كرد. این 

 

رفت و آمد   ها و چند حركت بی ثمر دیگر از جمله احتمال 
پيوستن كشور حاشيه ای فناند به سازو كار مالی انتقال 
پول اروپا سبب شده است كه یک مقام كميسيون اروپا 
ضمن لفاظی مجدد درب�اره اهميت برج�ام مدعی در 
جریان بودن تاش های دیپلماتيک زیادی برای حفظ 
توافق هس�ته ای ایران ش�ود و طبق معمول امریكای 
برجام شكن را ر   ها كرده و از ایران بخواهد كه اقداماتی 
نده�د.  انج�ام  برج�ام  تضعي�ف  جه�ت  در  را 
يكی از سخنگويان كميسيون اتحاديه اروپا در جمع خبرنگاران 
تصريح كرد:» تلاش های ديپلماتيك بسيار زيادی برای حفظ 
توافق هس��ته ای ايران كه برای امنيت جهان حائز اهميت 

است، وجود دارد.«
وی ادامه داد:»ما همچنان ايران را ترغيب می كنيم، اقدامات 
بيشتری كه توافق هسته ای را تضعيف می كند، انجام ندهد 
و تمامی فعاليت    هايی را كه با برجام ناسازگار است و شامل 

توليد اورانيوم با درصد غنای پايين می شود متوقف كند و به 
عقب بازگرداند.«

ايران روز يك   شنبه، همزمان با پايان يافتن مهلت ۶۰ روزه به 
كشورهای غربی برای عمل به تعهدات خود در برجام دومين 
گام برای كاستن از تعهدات خود ذيل اين توافق را اعلام كرد. 
در همين حال روز سه    شنبه فرس��تاده ويژه رئيس جمهور 
فرانسه وارد ايران شد تا دور ديگری از مذاكرات اروپا و ايران به 
رهبری كاخ اليزه برای جلوگيری از فروپاشی برجام صورت 
بگيرد. س��يدعباس عراقچی، معاون وزير امور خارجه ايران 
روز دو   شنبه با اشاره به اين سفر گفته بود: »ما خواهان سفر 
نمايشی نيستيم، نه خواهان اين هستيم كه كسی نمايشی به 
ايران سفر كند و نه نمايشی به جايی خواهيم رفت. ما خواهان 
سفر   ها و جلساتی هستيم كه منجر به نتيجه و تصميمی برای 

تصحيح وضع موجود در برجام شود.«
سيد عباس موس��وی، س��خنگوی وزارت خارجه ايران روز 
دوشنبه در پاسخ به س��ؤالی درباره سفر مشاور ديپلماتيك 
ماكرون به ايران و اينكه آي��ا می توان به آنه��ا اعتماد كرد، 
گفت: »ما اميد و اعتماد به كسی و كشوری نداريم، ولی باب 
ديپلماسی باز است و ما براساس نامه رئيس جمهور به سران 
كشورهای باقيمانده در برجام و بيانيه شورای عالی امنيت 
ملی، گام های خود را بر می داريم و اگر آنها نگران زنده ماندن 

برجام هستند، می توانند با اقدامات عملی، نه اينكه سفر برای 
سفر و نه س��فر برای عكس گرفتن و تبليغ كردن، بخواهند 
بيايند.« »ميشائيل لودرز « كارشناس آلمانی مسائل غرب 
 آسيا در همين رابطه در گفت وگو با شبكه خبری ان تی وی 
گفت: »مشكل با اتحاديه اروپا اين است كه كشور   هايی مثل 
بريتانيا، فرانسه يا آلمان فقط در حد تعريف از توافق هسته ای 
مانده اند اما از زمانی كه امريكا از توافق هسته ای خارج شده  
است، عملاً هيچ كاری برای اينكه ايران از پيامدهای اقتصادی 
توافق برخوردار شود، انجام نداده اند و اين بيشتر به اين دليل 
اس��ت كه اروپايی     ها از بحث سياس��ی يا اقتصادی با امريكا 

اجتناب می كنند. 
سه كشور اروپايی مؤسس اينستكس حتی در راضی كردن 
ساير كشورهای اروپايی هم تلاش لازم را نكرده اند و تنها روز 
يك   شنبه اعلام شده است كه دولت فنلاند اعلام كرد كه در 
حال بررسی پيوس��تن به يك نظام تجاری است كه اعضای 
اتحاديه اروپا با هدف ناديده  گرفتن تحريم های امريكا عليه 
ايران به وجود آورده اند.  سخنگوی دولت فنلاند در بيانيه ای  
بدين منظور گفت: » فنلاند از اينس��تكس، كانال مالی ويژه 
ايجاد شده توسط فرانسه، آلمان و انگليس حمايت می كند و 

در حال ارزيابی شرايط لازم برای پيوستن به آن است.«
بقيه در صفحه ۱۵

در چهارمين اجاس هيئت امناي بنياد علمي اكو كه 
دیروز در دانشگاه اصفهان برگزار شد، ریاست بنياد 
علمي اك�و به جمهوري اس�امي ایران واگذار ش�د. 
كميل طيبي، مديراجرايي بنياد علمي اكو در حاش��يه 
چهارمين اجلاس هيئت امناي بنياد علمي اكو و پنجمين 
نشست بنياد اجرايي كه در اصفهان برگزار شد، اظهار كرد: 
اجلاس هيئت امناي بنياد علمي اكو با هدف سياستگذاري 
و تدوين برنامه هاي دو ساله بنياد به منظور توسعه روابط 
علمي و انتقال فناوري بين كش��ورهاي عضو تش��كيل 

شده است. 
طيبي با اش��اره به اينكه كش��ورهاي ايران، افغانستان، 
تاجيكستان و آذربايجان عضو رسمي بنياد هستند، اظهار 
كرد: تبادلات علمي بين اعضا مي تواند در رشد موضوعات 
علمي، صنعتي، گردشگري و اقتصادي بسيار مهم باشد. 

وي با بيان اينكه مس��ائل مالي بنياد م��ورد تصويب قرار 
مي گي��رد، گف��ت: در اين اج��لاس قرار اس��ت در مورد 
طرح هاي اجرايي كه در دو س��ال آينده اجرا خواهد شد، 

تصميم گيري شود. 
مدير اجرايي بنياد علمي اكو و مدير بين الملل دانش��گاه 
اصفهان همچنين تمركز بر اجراي طرح هاي مش��ترك 
به ويژه آب، محيط زيست، بهداش��ت و پزشكي و توسعه 

پايدار را از ديگر اهداف اين نشست برشمرد. 
وي افزود: براس��اس برنامه ري��زي كميت��ه اجرايي اين 
نشست، قرار اس��ت تا دو س��ال آينده بيش از ۵۰ طرح 
عملياتي ش��امل آموزش هاي كاوش گرايانه علوم پايه و 
مسائل زيست محيطي به صورت كارگاه هاي آموزشي و 

پژوهشي انجام شود. 
گفتني اس��ت، رئيس پيش��ين بنياد علمي اكو از كشور 

پاكس��تان بود.  چهارمي��ن اجلاس هيئت امن��اي بنياد 
علمي اكو و پنجمين نشست كميته اجرايي آن با حضور 
وزراي عل��وم ايران و پاكس��تان، دبيركل اك��و و اعضاي 
بلندپايه كش��ورهاي عضو، در دانش��گاه اصفهان آغاز به 
كار كرد. انتخابات رياس��ت جديد بنياد، بررسي و تبادل 
نظر براي مش��كلات علمي اي��ن س��ازمان و همچنين 
بحث و بررس��ي درباره موضوع برنام��ه منطقه اي علم و 
 فناوري در حوزه اكو از مهم ترين برنامه هاي اين اجلاس 

دو روزه است. 
مقر بنياد علمي اكو در پاكستان مس��تقر است و بخش 
فرهنگي آن نيز در ايران فعاليت مي كند. ايران، پاكستان، 
تركيه، افغانستان، قزاقستان، قرقيزستان، تاجيكستان، 
تركمنستان و ازبكستان اعضاي بنياد علمي اكو را تشكيل 

مي دهند. 

شهر پایتخت اكثر قریب   اجتماعی دیروز در صحن ش�ورای 
به اتفاق اعضا به انتقاد از طرح جدید ترافيكی پرداختند.

 افزايش انتقادات به اجرای ط��رح ترافيكی و حلقه دوم 
آن روز گذشته به بحث اصلی اعضای شورای شهر تهران 
تبديل ش��د. دراين زمينه همه اعضای شورای شهر در 
كسوت اپوزيسيون نسبت به طرحی كه خودشان تصويب 
كرده اند، ايراداتی را بيان كردن��د. از جمله اين انتقادات 
شفاف نبودن طرح ترافيكی و هزينه های آن ، تكميل نبود 
ش��بكه حمل و نقل عمومی ، نداشتن پيوست اجتماعی 
و اشكال به نظرس��نجی صورت گرفته بود. نظری، عضو 
شورای ش��هر به كنايه اعلام كرد: پورسيدآقايی معاون 
حمل و نقل شهرداری مثل روحانی نظرسنجی می كند!

 در جلسه روز گذشته ش��ورای اسلامی شهر تهران پس 
از قرائت گزارش پورس��يدآقايی در اجرای طرح ترافيك 
جديد، اكثر اعضای شورای پايتخت نسبت به آن انتقادات 
زيادی را بيان كردند. در اين خصوص محمد س��الاری 
گفت: همه ش��ما امروز اپوزيسيون ش��ده ايد و فراموش 
كرده ايد اين طرح آلودگی هوا همان طرحی اس��ت كه 
خودتان عوارض آن را وضع كرديد. اين خيلی بد اس��ت 

كه همكاران خودشان يك چيزی را تصويب كرده اند اما 
امروز همه آن را نقد می كنند. 

بهاره آروين، عضو ديگر ش��ورا درخصوص  اجرای طرح 
كاهش آلودگی هوا گف��ت: بايد در اج��رای هر طرحی 
افزايش ش��فافيت مدنظر قرار بگيرد. اين گلايه اعضای 
شورای ش��هر گلايه ای به حق اس��ت كه بايد شهرداری 
تهران بگويد كه به جای محدود كردن ش��هروندان چه 

كرده است. 
شهربانو امانی، عضو شورای اسلامی شهر تهران نيز گفت: 
از معاون شهردار تهران می خواهم بگويند كه آيا چرخه 
دوربين ه��ای كنترل ورود و خروج ب��ه محدوده كاهش 

آلودگی هوا تكميل شده است يا خير. 
همچنين احمد مس��جد جامعی گفت: من از همكاران 
پرس��يدم و متوجه ش��دم اين گزارش پيش از آمدن به 

صحن به كميسيون نيامده است. 
وی افزود: گزارشی می آيد و اسلايد  هايی هم نشان داده 
می شود اما نه كميسيون آن را خوانده و نه اعضای شورا. 
تحول در وضع موجود باي��د با همراهی حداكثری مردم 

باشد و نمی شود ما خودمان را عقل كل فرض كنيم. 
اين عضو شورای اسلامی ش��هر تهران گفت: وقتی ما به 

عنوان نماينده مردم از اين گزارش با خبر نبوديم چگونه 
حرف از تحول می زني��م و می خواهيم م��ردم هم آن را 
بپذيرند. شما از طرفی اس��تفاده از خودروی شخصی را 
كم كرده ايد از آن طرف اس��تفاده از موتورس��يكلت  ها 

افزوده شده است. 
وی افزود: بايد به مردم بگوييم اگر دسترسی شما محدود شد 

به جايش اين قدر حمل و نقل عمومی را گسترش داديم. 
حجت نظری، عضو شورای اسلامی شهر تهران در خصوص 
آمار و ارقام نظرسنجی توسط معاون شهردار به كنايه گفت :  
به نظرم معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداری تهران مانند 

رئيس جمهور نظرسنجی می كند. 
 آرش ميلانی در ادامه انتقادات اعضای ش��ورای شهر به 
اجرای طرح جديد ترافيكی اعلام كرد : به نظر می رس��د 
مردم هنوز سؤالات و ابهامات بسيار زيادی در خصوص 
نحوه جرايم اعمال شده دارند و نگران رعايت حقوقشان 

هستند. 
حال بايد ديد اعضای شورای شهر طرحی را كه به سرعت 
تصويب كردند و در م��دت زمان كوت��اه از اجرای آن به 
همه بخش های اجرايی آن ايراد و انتق��اد دارند، به چه 

سرنوشتی تبديل خواهد شد. 

 رهبر انقاب 
رحلت آیت الله حسينی 

شاهرودی را تسليت گفتند
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مراسم تشييع و خاکسپاری پيکر مطهر حضرت آیت الله سيد محمد حسينی شاهرودی - محمد رفيعي موحد - تسنيمبازدید سرزده آیت الله رئيسی از مجتمع قضایی عدالت - ميزان

 روز يك ش��نبه مهلت ۶۰ روزه 
ايران ب��ه اروپا درب��اره عمل به 
تعه��دات برجامي خ��ود پايان 
ياف��ت و با پاي��ان مهل��ت ۶۰ 
روزه اول اي��ران به اروپ��ا، گام 
دوم كاهش تعه��دات برجامي 
با افزايش س��طح غني س��ازي 
برداشته ش��د و از ۳/۶7 به 4/۵ 
رسيد. غربي ها با جار و جنجال 
سعي دارند ايران را از اين مسير انتخاب كرده دور كنند و مانع 
كاهش تعهدات ايران شوند. اتلاف وقت و سرگرم كردن ايران 
به مذاكرات بي نتيجه يكي از اصلی ترين تاكتيك هاي اروپا پس 

از خروج امريكا از برجام است | صفحه 2 

سر مقاله

حسن رشوند

كارشناس سياسی

گذر از صبر راهبردی
به مقاومت فعال

روزنامه سياسي،  اجتماعي  و  فرهنگي صبح  ایران
چهارشنبه  ۱9 تير ۱۳9۸   -    7 ذی القعده۱44۰

سال بيست و یكم- شماره ۵۶9۵ - ۱۶ صفحه
قيمت: ۱۰۰۰  تومان

افزايش انتقادات به اجرای طرح ترافيكی و حلقه دوم آن روز گذش��ته به 
بحث اصلی اعضای شورای ش��هر تهران تبديل ش��د. دراين زمينه همه 
اعضای شورای شهر در كسوت اپوزيسيون نسبت به طرحی كه خودشان 

تصويب كرده اند، ايراداتی را بيان كردند | همين صفحه

يك مقام كميسيون اروپا ضمن لفاظی مجدد درباره اهميت برجام مدعی در 
جريان بودن تلاش های ديپلماتيك زيادی برای حفظ توافق هسته ای ايران 
شد و طبق معمول امريكای برجام شكن را ر   ها كرده و از ايران خواست كه 

یاقداماتی را در جهت تضعيف برجام انجام ندهد | همين صفحه
اع

تم
اج

ل
مل

ن ال
بی

 بانیان طرح تازه ترافیک هم اینستکس بازی اروپا  ادامه دارد
ناقد آن شدند

 كارشناسان كاهش تب قيمت   ها و تورم را نتيجه كاهش تقاضای مردم 
در اثر گرانی های اخير و كوچک شدن سبد خانوار می دانند

 تورم  را 
با گرانی کنترل کردند!

    دولتمردان همواره از م�ردم مي خواهند كه تقاضاي خود را كنترل كنند. 
نگاهي به داستان شكر، خودرو و سيب زميني هم بيانگر آن است كه تمركز 
مدیریتي وزرا بيشتر معطوف به گفتار درماني و تقاضاي نخریدن كالا از مردم 
است در حالي كه ادامه این روند در اشتغال و توليد آثار منفي به جاي خواهد 
گذاشت و نباید دولتمردان كاهش تورم فعلي را نتيجه تدبير خود تلقي كنند

     كاهش تورم نقطه ب�ه نقطه نه حاص�ل عملكرد و برنامه ه�اي عملياتي 
دولتمردان، بلكه كاهش تورم انتظاري و از آن مهم تر كاهش قدرت خرید مردم 
و در نتيجه كاهش تقاضا است كه نمي توان آن را به عنوان مدیریت مناسب 
دولت تعبير كرد به خصوص كه افزایش حقوق كارمندان و كارگران متناسب 

با ميزان تورم تحميلي نبود| صفحه 4

  رئيس سازمان حفاظت محيط زیست در دیدار با سفير 
فرانسه گفته است: »اتحادیه اروپا از ترامپ به تحریم ها 

پایبندتر است، زیرا محيط زیست در تحریم هاي امریكا 
نبود، اما اتحادیه اروپا امكانات محيط زیستي را 

هم از ایران گرفت.« شاهد این حرف آقاي 
كانتري هم سفر هفته گذشته مقامات 
اتحادیه اروپا به كش�ور اس�ت كه حتي 
حاضر نشدند به دليل تحریم نفت ایران، 

در خصوص بهره مندي از فناوري هاي كاهش دهنده مصرف 
سوخت هاي فسيلي، ش�نونده باش�ند و این وضعيت در 
تهران، به افزایش س�طح ازن در هوا انجاميد. كانتري با 
انتق�اد از تحریم ه�ا و تأثي�ر منف�ي آن در 
محيط زیست و تغيير اقليم به سفير فرانسه 
در ایران گفت: تحریم ه�ا مي تواند به تنش 
آبي، تنش غذایي، گس�ترش گرد و غبار و 

آلودگي هوا منجر شود |  صفحه ۳

   اقتصادی

هجوم تحریم ها به قلعه بي دفاع محيط زیست

کلانتری:اروپادرتحریممحیطزیست
ازامریکاهمبدتراست

طراحي نيروي زميني س��پاه براي تكميل نقشه قدرت واقعي اس��ت و اين نيرو در همه ابعاد 
پيشرفت هاي خوبي داشته است. امروز نيروي زميني س��پاه درعرصه به كارگيری خلاقيت و 
انديشه از نيروهاي زميني برتر در دنيا است، در همه ابعاد به سمت حرفه اي شدن پيش مي رود 
و اين نيرو تجربيات فراواني را در دوران دفاع مقدس به دست آورده است.  جوهر اصلي نيروي 
زميني س��پاه محبت، معنويت، ايمان، غيرت، پاكي، اخلاص، اميد و ايمان است و اين نيرو در 

قلب هاي مردم جايگاه رفيعي دارد | صفحه 2

 در هیچ جنگ زمینی
 شکست  نخواهیم خورد

سردار سامی در جمع فرماندهان نيروي زميني سپاه:

رفت و آمدهای اروپایی ها به ایران حاصلی برای برجام ندارد


